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جانشین فرمانده سپاه نینوا گلستان:

گلستان سالانه توان اعزام ۳5 هزار 
زائر به راهیان نور را دارد

حسین کریمی اول در جلسه مشترک ستاد 
بزرگداشت روز جهانی قدس، تجلیل از خادمان 
و دست اندرکاران ستاد بزرگداشت امام خمینی 
)ره(، یوم الله 1٥ خرداد و اعزام راهیان نور در 
گرگان اظهار داشت: امسال 23 هزار نفر با 
حمایت استانداری، فرمانداری ها، مدیران کل 
استان گلستان به مناطق عملیاتی غرب و جنوب 
اعزام شدند.وی با بیان اینکه برای انتقال و ترابری 
زائران 443 اتوبوس درنظر گرفته شد، تصریح 
کرد: بهره مندی از 2٠9 راوی، 32 خادم ثابت در 
اردوگاه خرمشهر و 234 روحانی همراه کاروان 
صورت گرفت.* گلستان در اعزام زندانیان به 
راهیان نور به عنوان استان پیش گام است.جانشین 
فرمانده سپاه نینوا گلستان با بیان اینکه گلستان 
در اعزام زندانیان به راهیان نور به عنوان استان 
پیش  گام است، افزود: نخستین استانی هستیم 
که از سال گذشته زندانیان را به این سفر معنوی 
اعزام کردیم، همچنین امسال شورای نگهبان نیز 
به مناطق عملیاتی اعزام شدند.کریمی اول بیان 
داشت: بیش از ٥٠٠ نفر از خانواده ها با وسیله 
شخصی به اردوگاه خرمشهر مراجعه کردند، به 
همین منظور برای ٦٠٠ نفر ظرفیت ایجاد کردیم، 
امکانات اولیه اردوگاه فراهم شده و اکنون در حال 
ساخت درمانگاه، بهداری، آشپزخانه و سرویس 
اردوگاه هستیم.وی درباره کاهش سهمیه اعزام 
زائران به راهیان نور گفت: تعجب نکنید این رقم 
به عنوان یک پایه است بلکه ما توان اعزام تا سقف 
3٥ زائر به راهیان نور داریم.* در مدت ٥ سال 
بیش از 13٠ هزار نفر از گلستان به راهیان نور 
اعزام شدند.جانشین فرمانده سپاه نینوا گلستان 
بیان داشت: اگر برای هر نفر 2٠٠ هزار تومان 
برای خوراک، ترابری و سایر هزینه ها محاسبه 
کنیم، قریب به 4 میلیارد تومان برای اعزام 23 
هزار زائر هزینه شده است.کریمی اول با بیان اینکه 
اعزام راهیان نور امسال آغاز شده است، گفت: 
شهرستان رامیان همزمان با اعزام زائران برای 
ارتحال امام راحل، اعزام زائران به راهیان نور غرب 
را آغاز کردند که در کاهش هزینه ها بسیار مؤثر 
بود و این انتظار وجود دارد تمامی شهرستان ها 

در سال های آتی از این فرصت استفاده کنند.
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 آخرین دوره فلوشیپ در سال ۹4 
در حال برگزاری است

هفتمین دوره برنامه توانمندسازی مدیران و 
روسای بهداشتی منطقه غرب کشور )فلوشیپ (
در سالن جلسات بوستان توسط معاونت بهداشتی 
و با حضورمدیران و روسای مراکز بهداشتی 
درمانی استانهای کردستان ، ایلام وکرمانشاه  در 
حال برگزاری است. در این کارگاه ابتدا معاونت 
امور بهداشتی ضمن خیرمقدم به حضار این 
دوره را هفتمین و آخرین برنامه فلوشیپ در 
سال 94اعلام کرده و افزود: برنامه توانمندسازی 
در سال 9٥با مباحث جدیدتر و شرکت سایر 
گروههای هدف برگزار خواهد شد. دکتر ابراهیم 
شکیبا همچنین درخصوص مدیریت بیماری 
های غیرواگیر گفت: هدف برنامه دفتر مدیریت 
بیماریهای غیر واگیر، ادغام برنامه های غیر واگیر 
در سیستم مراقبتهای بهداشتی اولیه است . وی 
با ارایه مطالبی در مورد فلوچارت غربالگری ، 
بیماریابی ومراقبت در خصوص چک لیستها  
گفت:برای دستیابی به اهداف خود  مجبور به 
اجرای برنامه پزشک خانواده ،ادغام برنامه ها 
طبق دستوالعمل کشوری ،بسته های خدمتی غیر 
واگیر واجرای برنامه PEN هستیم . در ادامه این 
دوره دکتر کرمی متین در خصوص اعتباربخشی 
و اصول و فنون بهبود کیفیت و دکتر فضائلی در 
خصوص ارزشیابی اقتصادی برنامه هاو فناوری 
های بهداشتی همچنین اصول و فنون کاربردی 

اقتصاد سلامت مطالبی را بیان کردند.
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سیف اله علامی:

طرح بازرسی از نانوایی های 
شهرستان بهارستان تشدید شد

اخبار صنعت-بهارستان-الناز عباسی:سیف 
اله علامی معاون برنامه ریزی و اداری مالی 
فرمانداری شهرستان بهارستان گفت: درطرح 
تشدید بازرسی از 1٥ نانوایی دیگر شهرستان 
بازدید شد. معاون برنامه ریزی و اداری ومالی 
فرمانداری شهرستان بهارستان افزود: دراین طرح 
تیمی متشکل از نمایندگان فرمانداری ،اداره صنعت 
،معدن وتجارت ،شبکه بهداشت ودرمان ،اداره غله  
وبازرگانی واتاق اصناف، نانوایی ها راازنظر رعایت 
قوانین وضوابط صنفی و بهداشتی ،کم فروشی و 
گرانفروشی مورد بازدید قراردادند. سیف ا... علامی 
در ادامه اظهارداشت  : دربازدید های انجام شده 
از نانوایان پس از احراز تخلفات ،افراد متخلف  به 
تعزیرات حکومتی معرفی شدند.  معاون برنامه 
ریزی واداری مالی فرمانداری بهارستان تصریح 
کرد :درراستای ارتقای سطح کیفی نان درشهرستان 
بهارستان طرح تشدید بازرسی ادامه خواهد داشت 
وبا متخلفان برخورد خواهد شد و دربرخورد اول 
جریمه برای متخلفینکاهش 2٥ درصدی سهمیه 
آرد یارانه ای می باشد ودرصورت تداوم تخلف 
به ترتیب قطع کامل سهیمه آرد وسلب امتیازپیش 

بینی شده است.

وزیر ورزش و جوانان ضمن قدرداني از فولادمبارکه گفت:
ورزشگاه نقش جهان به ورزش استان اصفهان و کشور 

اعتبار می بخشد
محمود گودرزي وزیر ورزش و جوانان که به همراه رسول زرگرپور 
استاندار اصفهان و دکتر سبحاني مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه و بهرام 
افشارزاده مشاور امور بین الملل وزارت ورزش و جوانان، از روند ساخت 
و تکمیل ورزشگاه نقش جهان بازدید مي نمود،در جمع خبرنگاران با تأکید 
بر مطلب فوق گفت: از زحمات و تلاش همه مسئولین این استان  و بویژه 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان که براي تکمیل و بهره برداري از ورزشگاه 

نقش جهان آستین همت بالا زدند، صمیمانه تشکر و قدرداني مي کنیم.
وزیر ورزش و جوانان با اعلام این مطلب که عملیات ساختماني و نصب 
تجهیزات ورزشگاه نقش جهان رو به اتمام است تصریح کرد: بطور میانگین 
هرروز حدود 3٥٠ نفر از کارگران و کارشناسان در قالب 1٠گروه در این 
مجموعه در حال فعالیت اند بنابراین طبق مشاهدات موجود نه تنها از برنامه 

عقب نیستیم بلکه در بخشي از برنامه ها جلوتر هستیم.
وي افزود: با توجه به اینکه عملیات کاشت چمن و سایر اقدامات آماده 
سازي این  زمین نیز تا پایان خرداد نهایي خواهد شد، به نظر مي رسد، 
شانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال باشگاه هاي کشور را مي توان در همین 

استادیوم برگزار کرد.
وي نحوه حمایت و مشارکت فولادمبارکه در ساخت و تکمیل ورزشگاه 
نقش جهان را مثبت ارزیابي وخاطرنشان کرد: براي احیاي روند ساخت و 
تکمیل این پروژه ملي، مسئولین استان و بویژه مدیریت شرکت فولادمبارکه 
به واقع همت کردند و با تدابیر بسیار خوب و تخصیص منابع مالي تکمیل 
این پروژه ملي را دنبال مي نمایند که امیدواریم این حمایت هاي مسئولین 
و شرکت فولادمبارکه تا به سرانجام رسیدن کامل پروژه با قوت ادامه یابد.
وي اظهار امیدواري کرد ورزش اصفهان و کشور به واسطه ي بهره 
برداري از این پروژه عظیم رونق فزاینده اي  یابد و در کاهش آسیب هاي 

اجتماعي نیز مؤثر واقع گردد.
گودرزي درباره موانع سرمایه گذاري بخش خصوصي در ورزش گفت: 
بخش خصوصي براي سرمایه گذاري در عرصه هاي داخلي، زیرساختها و 
دیگر موارد با مشکلاتي روبرو است که یکي از این مشکلات بحث قانوني 
است که مجلس باید کمک کند تا با تدوین و وضع قوانیني که تسهیل کننده 
فعالیت بخش خصوصي است شرایط براي حضور بخش خصوصي در 

ورزش فراهم شود.
-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-�-

طراحی و ساخت واحد تست والوهای سیلابی
علیرضا درخشاني رئیس تعمیرات الکترونیک در این رابطه گفت: 
سیستمهاي اطفائ حریق آبي اتوماتیک، یکي از متداولترین سیستمهاي 
اطفایي در شرکت فولاد مبارکه مي باشند . با استفاده از این روش، پس 
از تشخیص حریق توسط سیستمهاي اعلام حریق، فرمان باز شدن والو 
سیلابي بصورت اتوماتیک از طریق تابلو اطفایي یا بصورت فعال سازي 
دستي صادر شده وپس از فعال شدن والو،  پاشش آب از طریق نازلها 

بصورت اسپري آب باعث اطفاء حریق مي گردد .
زمان  که  هستند  والوهایي  سیلابي،  والوهاي  داد:  ادامه  وي 
باز شدن کامل آنها بسیار سریع بوده و در کسري از ثانیه انجام 
مي گردد. این امر بخاطرایجاد بیشترین جریان آب در کمترین 
 زمان و شروع اطفاء اتوماتیک حریق بدون فوت وقت مي باشد.
درخشاني خاطر نشان کرد: با توجه به عدم امکان تست این والوها پس 
از تعمیر در محل نصب، به واسطه امکان پاشش آب بر روي تجهیزات و 
آسیب رسیدن به آنها ، نیاز به یک واحد تست این والوها در واحد تعمیرات و 
نگهداري سیستمهاي اعلام و اطفاء حریق ، مدیریت بازرسي فني اتوماسیون 
و ابزار دقیق مشهود بود که با تلاش و همکاري پرسنل این واحد عملیات 
طراحي این واحد در داخل مجتمع انجام و با ساخت آن در حال حاضر 
امکان تست انواع والو سیلابي با سایزهاي مختلف امکان پذیر شد به نحوي 

که والوها پس از تعمیر با اطمینان کامل تست و نصب مي گردند. 
وي با تأکید بر قیمت بالاي هریک از این والوها گفت: قیمت هریک از 
این والوها حدود 2٠٠ میلیون ریال است که با ایجاد امکان تعمیر و تست 
آنها تاکنون حدود2 میلیارد ریال صرفه جویي اقتصادي براي شرکت بدست 

آمده است.
رئیس تعمیرات الکترونیک در ادامه به دیگر امکانات تعبیه شده در واحد 
تست والوهاي سیلابي اشاره کرد و در این رابطه تصریح کرد: امکان تست 
چک والوها ، والوهاي دستي ،گیج هاي فشار وانواع اسپري نازلها و همچنین 
مشاهده الگوي پاشش آب وبررسي قابلیت اطفایي از اهم این امکانات مي 
باشد. ضمن اینکه این امر مزایایي از قبیل امکان تست والوهاي سیلابي با 
برندهاي جدید و حصول اطمینان از عملکرد آنها را به همراه دارد، علاوه 
بر این از آنجایي که گردش آب در این واحد بصورت مدار بسته است با 

این امکان حداکثر صرفه جویي در آب بعمل آمد.
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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان:
فولاد مبارکه سرمایه گذاري عظیمي درحفظ محیط 

زیست انجام داده است
مهندس ظهرابي مدیر کل حفاظت محیط زیست استان اصفهان در جریان 
بازدید از سرمایه گذاري ها و طرح هاي جدید زیست محیطي فولاد مبارکه 
ضمن دیدار با دکتر سبحاني مدیر عامل فولاد مبارکه تصریح کرد: فولاد 
مبارکه جزو شرکت هایي است که در راستاي مسئولیت اجتماعي خود، 

سرمایه گذاري عظیمي در حفظ محیط زیست انجام داده است.
وی افزود: فولاد مبارکه از گذشته جزء واحدهایي بوده که خود را متعهد 
به رعایت الزامات زیست محیطي دانسته است و با اجراي پروژه هاي 
زیست محیطي در کنترل آلاینده هاي هوا، تصفیه پساب ها و حتي انتقال 
پساب هاي شهري و تصفیه تکمیلي آنها اقدامات خوبي انجام داده است.

مدیر کل حفاظت محیط زیست استان اصفهان توجه و تعهد این 
مجموعه به محیط زیست را قابل تقدیر دانست و افزود: ماهیت کارخانجات 
فولادسازي این است که آنها چنانچه الزامات مربوطه را رعایت نکنند مي 
توانند آلاینده باشند اما بخوبي مشاهد مي کنیم که اساساً شرکت فولاد 
مبارکه رعایت این استانداردها را جزئي از مسؤلیت هاي اجتماعي خود 
دیده و با سرمایه گذاري مناسب به آنها پایبند است.مهندس ظهرابي در ادامه 
با اشاره به نقشه راهبردي سازمان محیط زیست براي صنایع و درجهت 
اهداف زیست محیطي، گفت: در ایجاد صنایع ما ظرفیتهاي زیستي محیطي 
استان را مخصوصاً در حوزه زاینده رود مد نظر داریم بدین منظور در این 
خصوص تلاش میکنیم فعالیتهاي مخرب متوقف شود، ضمن اینکه تمرکز 
زدایي از صنعت در بخش مرکزي و شعاع ٥٠ کیلومتري اصفهان، ارتقاء 
تکنولوژي و کاهش مصرف انرژي براي تولیدات، توسعه صنعت دانش 
بنیان و تبدیل اصفهان از یک شهر صنعتي به شهر فرا صنعتي و ارائه دهنده 
تکنولوژي جزء برنامه هایي است  که درحال پیگیري است. وی در پایان 
ضمن تشکر از مجموعه فولاد مبارکه و توجه این شرکت نسبت به محیط 
زیست و اجراي برنامه هاي گسترده ایي که در بخش محیط زیست داشته 
اند، اظهار امیدواري نمود: نتایج مطلوب اجراي پروژه هاي زیست محیطي 

را در فولاد مبارکه کماکان شاهد باشیم.

خبراخبار

مدت هاست قبرستان تاریخی 
»ابن بابویه« در کنار برخی تغییرات 
قبرهای  سنگ  تخریب  مانند 
قدیمی، دفن جدید مردگان را نیز 
در خود می بیند. اتفاقی که هرچند 
در جای خود قابل تامل است، اما به 
نسبت تخریبی که چند سال گذشته 
در ساختمان این بنای تاریخی رخ 

داده، شاید به چشم نیاید.
رجبعلی خسروآبادی، مدیرکل 
تهران  استان  فرهنگی  میراث 
توضیح می دهد: براساس حقوق 
شخصی، امکان دفن مردگان در 
قبرستان »ابن بابویه« وجود دارد،  
اما اگر چیزی را به هم نریزند و 

تخریب نکنند و قبور قدیمی 
دارای ارزش جابجا نشوند، این 
امکان وجود دارد.او با ذکر یک 
مثال در این زمینه می گوید:  اگر 
شخصیتی در یک قبرستان دفن 
شده باشد که آن قبرستان با نام 
آن فرد شناخته شده باشد، باید 
براساس قوانین میراث فرهنگی از 
آن حفاظت شود، وگرنه قبور عادی 
تاثیری در این بحث و حفظ قبور 
ارزشمند براساس ضوابط میراث 
فرهنگی ندارد.وی ادامه می دهد: 
براین اساس قواعد شرعی و نحوه 
ثبت شرعی برای دفن مردگان 
جدید ربطی به بحث های میراث 

این  باید  ندارد،  البته  فرهنگی 
قضیه را در نظر داشت که قواعد 
گورستان های قدیمی برای دفن 
مردگان در برخی موارد متفاوت 
است.به گفته ی او، در جایی مانند 
بهشت زهرا )س( اگر 3٠ سال از 
زمان دفن کسی گذشته باشد که 
معمولا در بهشت زهرا )س( در 
قطعات اول تا پنجم این اتفاق رخ 
داده و کسی بخواهد در این قطعات 
خویشاوند خود را دفن کند، اجازه 
دارند. خسروآبادی با بیان این که با 
وجود ثبت ملی بودن قبرستانی 
»ابن بابویه«، دفن جدید  مانند 
مردگان اگر در نقاط تاریخی نباشد، 

نیاز به استعلام از میراث فرهنگی 
ندارد، ادامه می دهد: در ساختمانی 
تاریخی و ثبت شده در فهرست 
آثار ملی، برای تعویض پریز برقی 
که قدیمی نیست نیازی به استعلام 

نداریم، اما اگر گچ بری های آن 
بنای تاریخی را بخواهیم مرمت یا 
بازسازی کنیم، حتما باید با حضور 
ناظر میراث فرهنگی و استعلام از 

این سازمان، آن ها را مرمت کنیم.

میراث  سازمان  مسئولان 
و  دستی  صنایع  فرهنگی، 
گردشگری و مدیران دستگاه های 
ذی ربط در استان اصفهان بر سر 
مساله تعیین مسیرخط 2 متروی 
اصفهان به تفاهم رسیدند و بر 
اساس این تفاهم، خط 2 متروی 
اصفهان از میدان تاریخی نقش 

جهان نخواهد گذشت.
در جلسه ای که در دفتر ریاست 
سازمان میراث فرهنگی برگزار 
شد، مسعود سطانی فر معاون 
رییس جمهور و رییس سازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری، استاندار اصفهان، 
اصفهان،  شهر  شورای  رییس 
شهردار اصفهان، مدیر عامل متروی 
اصفهان، مدیر کل میراث فرهنگی 
اصفهان ،معاون میراث فرهنگی 
سازمان میراث فرهنگی، مدیر کل  
دفتر پایگاه های جهانی، برگزار شد 

این تفاهم انجام و مکتوب شد.
بر اساس این گزارش ، با توجه 
آمده  به عمل  های  بررسی  به 
توسط گروه های مشاوره متروی 
اصفهان و جلسات فشرده و مکرر 
میان مسئولان ذی ربط و با توجه 
به اهمیت حفظ اماکن تاریخی و 
فرهنگی اصفهان و با توجه به  تاکید 
رییس جمهور ، پس از بررسی های 
دقیق کارشناسی و در نظر گرفتن 
ملاحظات حفظ میراث فرهنگی و 
ضوابط حفاظتی  یونسکو در جلسه 
مذکور مسئولان ذی ربط استان 

اصفهان و سازمان میراث فرهنگی، 
پس از گفتگوهای مفصل ، مقرر شد 
مسیر خط 2 مترو اصفهان از میدان 
تاریخی نقش جهان عبور نکرده 
و مسیر جدیدی که مورد مطالعه 
قرار گرفته مبنای عمل قرار گیرد. 
بر اساس این تفاهم، مسیر جدید 
هیچ تهدیدی متوجه هیچ یک از 
اماکن و بافتهای تاریخی و فرهنگی 

اصفهان نمی کند.
به گفته دکتر مسعود سلطانی 
فر معاون رییس جمهور و رییس 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
عملیات  گردشگری،  و  دستی 
اجرایی مسیر جدید از اردیبهشت 

سال 9٥ آغاز خواهد شد.
خط دو قطار شهری به مسافت 
23/٥ کیلومتر و با 22 ایستگاه 

قرار است شهرک امام حسین)ع( 
در شمال شرق اصفهان را پس از 
گذشتن از مرکز این کلانشهر به 
میدان شهدای خمینی شهر متصل 
کند. انتشار خبرهای مبنی بر اینکه 
این خط از زیر میدان تاریخی نقش 
جهان خواهد گذشت واکنش 
گسترده طرفداران میراث فرهنگی 
کشور را برانگیخت. به دنبال آن 
با مخالفت صریح سازمان میراث 
فرهنگی، اجرای این پروژه تا تعیین 

تکلیف نهایی متوقف شده بود.
کمیته میراث جهانی یونسکو نیز 
در سی ونهمین اجلاس خود در 
تیرماه سال جاری در نامه ای هشدار 
داده بود که در صورت احداث 
مترو در مسیر محوطه تاریخی 
نقش جهان و دیگر آثار تاریخی 

اصفهان، میدان نقش جهان با خطر 
خروج از ثبت میراث جهانی رو به 

 رو خواهد شد.
میدان  جهان،  نقش  میدان 
مرکزی شهر اصفهان است که 
در قلب مجموعه تاریخی نقش 
جهان قرار دارد.بناهای تاریخی 
موجود در چهار طرف این میدان 
شامل عمارت عالی قاپو، مسجد 
امام، مسجد شیخ لطف الله و سردر 
قیصریه است.علاوه بر این بناها 
2٠٠ حجره دو طبقه پیرامون این 
میدان واقع شده که اغلب جایگاه 
اصفهان  عرضه  صنایع دستی 
است.میدان نقش جهان در هشتم 
بهمن سال 1313 به شماره 1٠2 
در فهرست آثار ملی ایران ثبت شد 
و در اردیبهشت سال 13٥8 نیز 

به شماره 11٥ جزو نخستین آثار 
ایرانی بود که در یونسکو به ثبت 
جهانی رسید. خبر تفاهم قطعی 
مسئولان استان اصفهان و سازمان 
میراث فرهنگی کشور برای تغییر 
مسیر این خط متروی اصفهان ، 
می تواند نوید بخش حفظ این بنای 
تاریخی ثبت شده در یونسکو باشد.

هرگونه  قانون   اساس  بر 
ملاحظات و نظرات درباره مسیر 
متروی اصفهان باید به سازمان 
میراث فرهنگی ارجاع شد چراکه 
این سازمان به عنوان متولی و مرجع 
صلاحیت دار در این موضوع از 
طرف یونسکو معرفی شده است.

طبیعی است که هرگونه اتفاقی 
که در عرصه و حریم های آثار ثبت 
شده جهانی رخ می دهد باید به 
سازمان میراث فرهنگی و یونسکو 
گزارش شود.اکنون در پی  مطالعات 
کارشناسی که توسط یونسکو انجام 
شده و تفاهم مسئولان ذی ربط 
مقرر گردید که به دلیل حساسیت 
های خاصی میراثی و لزوم حفظ 
و  فرهنگی  ارزشمند  میراث 
تاریخی اصفهان، خط 2 مترو از 
مسیر دیگری که تهدیدی متوجه 
این آثار نکند عبور کند.تفاهم انجام 
شده قفل یکی از  کلیدی ترین پروژه 
های شهری اصفهان را پس از سالها 
باز خواهد کرد. با انجام این تفاهم، 
این پروژه مهم عمرانی و رفاهی، از 
بلاتکلیفی چندین ساله رهایی پیدا 

خواهد کرد.

مدیرکل میراث تهران مطرح کرد:

امکان دفن »مشروط« اموات در ابن بابویه

فصل سوم کاوش های باستان شناسی قلعه 
ایرج ورامین، به کشف دو قطعه سفال منقوش 
به خط پهلوی ساسانی منجر شد. محمدرضا 
نعمتی سرپرست هیأت کاوش باستان شناس 
در قلعه ایرج گفت: کاوش های این فصل با 
هدف دستیابی به طرح اصلی دروازه شرقی 
و تعیین دوره های فرهنگی آن، شیوه های 
ساخت و استحکام بخشی حصار قلعه به 
مدت دو ماه ادامه یافت. وی با بیان اینکه در 
این فصل از کاوش، خطوط طرح دروازه 
شرقی تقریبا مشخص شد، افزود: عرض 
ورودی این دروازه 3/٥ متر و در دو طرف 

دارای یک برج نیم دایره ای است. به گفته این 
باستان شناس، این دروازه به صورت مستقیم 
به داخل قلعه راه نداشته بطوری که امتداد آن 
در ابتدا به صورت شرقی غربی بوده است. 
نعمتی ادامه داد: براساس کاوش های صورت 
گرفته، این دروازه دارای سه دوره استقراری 
بوده که براساس شواهد و مستندات مکشوفه، 
هر سه دوره مربوط به دوره ساسانی است. 
سرپرست هیات کاوش در قلعه ایرج توضیح 
داد: با توجه به اشیای مکشوفه نظیر سفال 
نوشته ها و اثر مهر طی دو فصل کاوش، این 
دروازه کارکردی فراتر از دروازه ورودی و 

خروجی داشته که تعیین کاربری آن نیاز به 
مطالعه و تحقیق بیشتری دارد. وی با اشاره به 
انجام کاوش هایی در بخش داخلی و بیرونی 
حصار در این فصل گفت: حصار قلعه در ابتدا 
از چینه و به صورت پله ای ساخته و بعد از آن 
دیوار به صورت عمودی و از خشت ساخته 
شده است. نعمتی اضافه کرد: در نمای بیرونی 
حصار در بین دو برج علاوه بر چهار طاق 
بزرگ، در طرفین برج ها و در زیر طاق ها دو 
ورودی طاق دار نمایان شد که به راهروی 
سراسری داخل حصار و از آنجا به اتاق های 
ساخته شده در حصار منتهی می شود. به 

گفته این باستان شناس، با کاوش های انجام 
گرفته در قسمت داخلی حصار، مشخص 
شد که اتاق های موجود در حصار از قسمت 
داخلی قلعه ورودی نداشته و حصار در 
قسمت داخلی به صورت عمود بالا رفته 
و به فاصله های مختلف دارای یک سکوی 
خشتی بزرگ است. وی تصریح کرد: شواهد 
حاکیست، این قلعه به صورت آگاهانه ترک 
شده و قبل از ترک، تمام راهروها، طاق ها، 
ورودی ها و خروجی ها با خشت پر شده 
اند،از این رو در کاوش های انجام شده، شی 

قابل توجهی بدست نیامد.

طی احکامی از سوی مسعود 
سلطانی فر معاون رئیس جمهور 
و رئیس سازمان ،مراسم  تودیع 
مجموعه  سرپرست  معارفه  و 
فرهنگی، تاریخی سعدآبادو با 
حضور محمدحسن طالبیان معاون 
میراث فرهنگی سازمان میراث 
فرهنگی، محمدرضا کارگر مدیر 
کل اداره کل موزه ها، محمدجواد 
عبا باف مدیر حراست سازمان 
میراث فرهنگی، دکتر منصورزاده 
مدیر سابق سعدآباد،محمدرضا 
عسگری معاون مجموعه و جمعی 
از کارمندان در سالن کاخ موزه ملت 
مجموعه فرهنگی تاریخی سعدآباد 

برگزار شد.
یوسف  مراسم  ین  ا در 
منصورزاده مدیر سابق سعدآباد از 
دوران مدیریتش در این مجموعه 

به عنوان بهترین دوران زندگی خود 
یاد کرد و گفت: مجموعه سعدآباد 
مجموعه کم نظیری است و در دو 
سالی که من مسئولیت مدیریت این 
مجموعه را بر عهده  داشتم همکاران 
تلاش بسیار و پیگیری های مداومی 
برای بازسازی مجموعه داشته اند 
و علی رغم اختلاف سلیقه ها که 
لازمه پیشرفت است،درفضائی 
صمیمی همه دست در دست هم 

برای رسیدن به اهداف مجموعه 
کوشیدند.

وی به اقدامات مرمتی و عمرانی 
صورت گرفته در سعدآباد دراین 
مدت اشاره کرده و به ذکر فعالیت 
های فرهنگی صورت گرفته از 
جمله : اقدام برای تألیف کتاب 
سعدآباد، نشست های فرهنگی 
مشترک با دفتر یونسکو، راه اندازی 
مجدد موزه سیار سعدآباد و مرکز 

فعالیت کودکان پرداخت. 
در ادامه  کارگر مدیر کل اداره 
کل موزه ها ضمن تشکر و قدردانی 
از  منصورزاده و همکاران مجموعه 
علمی،  نگاه  گفت:  سعدآباد 
خصایص اخلاقی، سلامت نفس 
و سعه صدر دکتر منصورزاده برای 
همه روشن است. ایشان دغدغه 
فرهنگ و ضمیری فرهنگی دارند 
و امیدواریم در سمت مدیریت 
دانشکده میراث فرهنگی موفق 
باشند.  وی با خو شامدگویی به 
مدیر جدید با  بیان پیشینه مدیریتی 
و سوابق اجرایی  موسوی گفت: 
امیدواریم بتوانیم از تجربیات  
موسوی که کوله باری از تجربه 
مدیریت در عرصه های مختلف 
اجرایی کشور هستند بهره مند 

شویم. 

 طالبیان معاون میراث فرهنگی 
سازمان میراث فرهنگی  به جایگاه 
خاص مجموعه سعدآباد  به علت 
حضور نهاد ریاست جمهوری، 
دفتر یونسکو، دفتر یگان حفاظت 
از میراث کل کشور و موزه های 
مختلف اشاره کرده و از سعدآباد 
موزه  باغ  بزرگترین  عنوان  به 
کشور و ویترین زیبای میراث 
فرهنگی یاد کرد و گفت: سازمان 
میراث همه تلاش خود را برای 
موفقیت این مجموعه کرده است 
و از آنجا که مدیریت این مجموعه 
زحمتی عظیم و کار سختی است 
لذا امیدواریم مهندس موسوی با 
توجه به سوابق مدیریتی و اجرایی 
طولانیشان در کشور،  با یاری 
همکاران  سعدآباد به این مهم 

فائق آید.

کشف دو قطعه سفال به خط پهلوی ساسانی در ورامین

با حضور مسئولان سازمان میراث فرهنگی برگزار شد:

مراسم تودیع و معارفه سرپرست مجموعه فرهنگی، تاریخی سعدآباد

با تفاهم سازمان میراث فرهنگی و مسئولان اصفهان؛

متروی اصفهان از نقش جهان نمی گذرد


